

Ask the Experts: The English Riots of 2011

By Akwasi Owusu-Bempah

Ph.D Candidate

**Centre for Criminology and Sociolegal Studies,
University of Toronto**

After the London Met Police shot 29 year-old black Londoner Mark Duggan, riots spread throughout the city and other parts of the country. To answer the question posed by Karen Gabay writing on the riots for *The Root*, yes, it appears that a generation of English (the rioters were diverse in terms of age, race and socioeconomic status) with a penchant for luxury goods and unhappy with austerity measures, decided to take back what had been taken from them by bankers and politicians. It also seems that individualistic attitudes and behaviours are at least partly to blame. Admittedly, some of the people involved in the looting and burning likely did so for no other reason than that they were presented with the opportunity to do so. But we also need to consider that British banks such as the Royal Bank of Scotland, Lloyds TSB, Barclays and HSBC recently received billions of pounds in taxpayer funded bailouts while still expecting to pay large bonuses to their executives. Several British MPs were also recently jailed for fiddling expenses on properties and billing the taxpayers for items such as big screen televisions not unlike the ones the “looters”, “gangsters” and “criminals” were seen taking from shops during the disturbances. What can be learned from these riots? That social inequality and diminishing educational and employment opportunities, combined with abuses of power, cause frustration and anger amongst the populace, which at a certain point can lead to social unrest. As wealth and power shifts from West to East and Western nations see a decline of the middle class and a growth in the gap between rich and poor, riots such as those that hit England this past summer will become commonplace. That is unless measures are enacted to curtail abuses of power, reduce social inequality and provide legitimate opportunities to those who need them.

Akwasi Owusu-Bempah
Doctoral Candidate

Centre of Criminology and Sociolegal Studies, University of Toronto
14 Queen's Park Crescent.
Toronto, Ontario, M5S-3K9
phone: 416-978-7124 (ext 240)
fax: 416- 978-4195; email: a.o.bempah@utoronto.ca

Akwasi Owusu-Bempah is a PhD candidate at the Centre for Criminology and Sociolegal Studies, University of Toronto. Akwasi's research interests are varied but focus mainly on the intersections of race, ethnicity and criminal justice. His SSHRC funded doctoral research focuses on Black males' perceptions of and experiences with the criminal justice system in Canada. Akwasi's work has recently appeared in the *Canadian Journal of Law and Society* and the *Journal of International Migration and Integration*. He is the recent recipient of awards from the Association of Black Law Enforcers and the American Society of Criminology.

Demandez aux experts : Les émeutes de 2011 en Angleterre

Akwasi Owusu-Bempah

Candidat au doctorat

Centre for Criminology and Sociolegal Studies,

Université de Toronto

Après que la police métropolitaine de Londres ait tué par balle Mark Duggan, un londonien de 29 ans de race noire, des émeutes ont éclaté un peu partout dans la ville et dans d'autres régions du pays. Pour répondre à la question posée par Karen Gabay dans *The Root*, il semble en effet qu'une génération d'Anglais (les émeutiers étaient d'âges, de races et de statuts socio-économiques divers) ayant un penchant pour les biens de luxe et insatisfaits des mesures d'austérité aient décidé de reprendre ce que leur avaient enlevé les banquiers et les politiciens. Il semble également que les attitudes et les comportements individualistes soient en partie à blâmer. Il faut reconnaître que certaines personnes ayant pris part au pillage et aux incendies l'ont probablement fait pour la simple et unique raison qu'ils en ont eu l'occasion. Mais il faut également prendre en compte que les banques anglaises comme la Royal Bank of Scotland, Lloyds TSB, Barclays et HSBC ont récemment reçu des milliards de livres dans le cadre des opérations de sauvetage des institutions financières aux frais des contribuables, en s'attendant toujours à pouvoir verser d'importantes primes à leurs cadres supérieurs. Plusieurs députés britanniques ont également été récemment emprisonnés pour avoir trafiqué leurs dépenses de propriétés et fait payer les contribuables pour des articles comme des téléviseurs grand écran similaires à ceux que les « pilleurs », les « gangsters » et les « criminels » ont volé dans les magasins durant les émeutes. Quelle leçon pouvons-nous tirer de ces émeutes? Que les inégalités sociales et la réduction des possibilités en matière d'éducation et d'emploi jumelées aux abus de pouvoir causent de la frustration et de la colère au sein de la population, ce qui peut mener à de l'agitation sociale. À mesure que la richesse et le pouvoir passeront de l'Ouest à l'Est et que les nations occidentales connaîtront un rétrécissement de la classe moyenne et un élargissement de l'écart en les riches et les pauvres, les émeutes comme celles survenues en Angleterre l'été dernier deviendront de plus en plus fréquentes. À moins que des mesures ne soient mises en place afin de réduire les abus de pouvoir et les inégalités sociales et de fournir des occasions que peuvent saisir ceux qui en ont besoin.

Akwasi Owusu-Bempah

Candidat au doctorat

Centre of Criminology and Sociolegal Studies, Université de Toronto

14 Queen's Park Crescent

Toronto (Ontario), M5S 3K9

Téléphone : 416-978-7124, poste 240

Télécopieur : 416-978-4195 – Courriel : a.o.bempah@utoronto.ca

Akwasi Owusu-Bempah est candidat au doctorat au Centre for Criminology and Sociolegal Studies de l'Université de Toronto. Les intérêts de recherche d'Akwasi sont variés mais portent principalement sur les interactions entre les races, les ethnies et la justice pénale. Ses recherches doctorales financées par le CRSH portent sur les perceptions et les expériences des hommes de race noire en ce qui concerne le système de justice pénale du Canada. Les travaux d'Akwasi ont récemment été publiés dans le *Canadian Journal of Law and Society* et le *Journal of International Migration and Integration*. La Association of Black Law Enforcers et la American Society of Criminology ont récemment décerné des prix à Akwasi.